



Izabela Kisłó-Bisztrai
Radca prawny (PL)

tel.: +48 608 780 923
tel.: +36 702 034 904
email: izabela.kislow@bisztrai.com
email: iza.kislow@gazeta.pl

dr. Bisztrai Gábor
Adwokat (HU)

tel.: +36 30 372 3813
email: gabor.bisztrai@avocat.hu
email: gabor.bisztrai@bisztrai.com

Bisztrai Ugyvédi Iroda
Capital Square, III. em.
Váci út 76, HU-1133 Budapest

Szanowni Państwo,

przekazujemy w Państwa ręce szósty w tym roku numer informatora prawnego nt. zmian w prawie polskim, który przygotowany został przez Zespół naszej Kancelarii. W najnowszym Newsletterze Polska piszemy o **projekcie ustawy prawo energetyczne, planowanym zakazie dosładzania soków owocowych oraz noweli związanej z prawem do zasiłku macierzyńskiego**. Mamy nadzieję, że informacje w nim zawarte będą mogli Państwo wykorzystać w bezpiecznym prowadzeniu biznesu. Zapraszamy także na naszą stronę internetową www.bisztrai.com, gdzie w rubryce Centrum Prasowe zamieszczać będziemy publikacje dotyczące trudnych, a przez to interesujących zagadnień prawnych związanych z Państwa działalnością.

Z poważaniem,

Izabela Kisłó-Bisztrai
Radca prawny (PL)

dr. Gábor Bisztrai
Adwokat (HU)

Projekt ustawy prawo energetyczne (PE)

W poprzednich numerach naszego Newslettera (nr 3/2012 i nr 4/2012) informowaliśmy Państwa o przebiegu prac nad nowelizacją prawa energetycznego, w skład którego wejdą trzy nowe ustawy: ustawa prawo energetyczne, ustawa prawo gazowe oraz ustawa o odnawialnych źródłach energii (tzw. trójpak energetyczny). W aktualnym numerze Newslettera przedstawiamy wybrane zagadnienia dotyczące nowej ustawy prawo energetyczne (dalej: PE).

Dla ułatwienia nowe regulacje można podzielić na regulacje korzystne z punktu widzenia konsumentów (odbiorców energii) oraz rozwiązania sprzyjające przedsiębiorcom. Do pierwszej kategorii rozwiązań prokonsumenckich należą m.in. obowiązek rozliczania energii według rzeczywistego zużycia i związany z tym obowiązek montażu inteligentnych liczników pomiarowych oraz dostarczanie energii do gospodarstw domowych wyłącznie na podstawie umowy kompleksowej. Regulacje z drugiej grupy przewidują ułatwienia dla przedsiębiorców m.in. w postaci przedłużenia systemu wsparcia dla wytwarzania energii elektrycznej w wysokosprawnej kogeneracji.

- Regulacje o charakterze prokonsumenckim

Wyrażną zmianą w stosunku do wciąż jeszcze obowiązującego stanu prawnego jest wprowadzenie w nowej ustawie założenia, że **dostawcy energii elektrycznej będą ją rozliczać według rzeczywistego zużycia**. Obecnie funkcjonujący sposób rozliczeń odbiorców indywidualnych opiera się o opłaty za prognozowane zużycie energii elektrycznej według określonego profilu. Dopiero po dokonaniu odczytu licznika przez inkasenta następuje



obliczenie faktycznego zużycia energii i korekta, z której wynika obowiązek dopłaty lub zwrot za dany okres rozliczeniowy. W związku z projektowanym wprowadzeniem rozliczeń według rzeczywistego zużycia energii, planuje się montaż u odbiorców urządzeń pomiarowych, które będą mierzyć zużycie prądu i na bieżąco automatycznie przekazywać dane pomiarowe do systemu informatycznego (tzw. **inteligentnych liczników energii**). Dzięki takim urządzeniom, klient będzie mógł na bieżąco śledzić swoje zużycie energii i opłaty. Ustawodawca zakłada, że zmobilizuje to konsumentów do bardziej efektywnego i oszczędnego zużycia prądu. Inteligentne liczniki mają zostać zamontowane u wszystkich odbiorców energii elektrycznej w Polsce docelowo do końca 2020 r. Z obliczeń Ministerstwa Gospodarki wynika, że będzie niezbędne zainstalowanie ok. 16,5 mln liczników, których koszt poniosą dystrybutorzy energii. Ostatecznie koszt ten zostanie jednak przeniesiony w taryfie operatora na konsumentów. Podmiotem odpowiedzialnym za gromadzenie i przetwarzanie informacji z nowych liczników będzie tzw. operator informacji pomiarowych. Konieczność wprowadzenia inteligentnych liczników wynika z regulacji unijnych i jest częścią szerszej operacji tworzenia inteligentnych sieci energetycznych.

Nowe prawo energetyczne wprowadza regulacje dotyczące ochrony odbiorcy wrażliwego społecznie. Taki status będzie miał odbiorca energii elektrycznej w gospodarstwie domowym uprawniony do otrzymywania zasiłku stałego lub okresowego albo będący członkiem rodziny, której przyznano zasiłek okresowy. **Odbiorca wrażliwy będzie otrzymywał rachunek za energię elektryczną pomniejszony o kwotę ryczałtu.** Ryczałt ten będzie stanowił 30 proc. iloczynu średniej ceny energii elektrycznej dla gospodarstw domowych, ogłaszanej przez prezesa URE dla określonego progu zużycia energii elektrycznej w gospodarstwie domowym. Sprzedawca energii, który wystawi rachunek pomniejszony o ryczałt, otrzyma rekompensatę z budżetu państwa (dotację przedmiotową). Wprowadzenie ochrony odbiorcy wrażliwego społecznie wynika z dostosowania polskiego prawa do przepisów unijnych. Prawo unijne nie zawiera definicji odbiorcy wrażliwego, pozostawiając w tym zakresie swobodę ustawodawcom krajowym.

Nowa ustawa Prawo energetyczne przewiduje również, że energia elektryczna będzie dostarczana do gospodarstw domowych jedynie na podstawie umowy kompleksowej (tj. jednej umowy na sprzedaż oraz dostarczanie energii). Do tej pory odbiorca podpisujący umowę na zakup energii miał możliwość wyboru zawarcia umowy kompleksowej z tym samym podmiotem na sprzedaż i dystrybucję energii lub osobnych umów na sprzedaż i dystrybucję energii z dwoma różnymi podmiotami. **Rozwiązania przyjęte w projekcie nowej ustawy wykluczają możliwość zawarcia innej umowy niż**

umowa kompleksowa. Umowa kompleksowa zawierająca postanowienia o sprzedaży i dostawie energii będzie zawierana przez sprzedawcę energii na rzecz i w imieniu odbiorcy z przedsiębiorstwem energetycznym, świadczącym usługi w zakresie dystrybucji energii. Rozwiązania te mają zastosowanie zarówno w odniesieniu do energii elektrycznej, jak i ciepła.

- Regulacje z myślą o przedsiębiorcach

W nowym prawie energetycznym ustawodawca zdecydował się **przedłużyć wsparcie dla energii elektrycznej wytworzonej w wysokosprawnej kogeneracji.** Utrzymano więc świadectwa pochodzenia dla producentów energii wytworzonej w źródłach wysokokogeneracyjnych i istniejący jednocześnie po stronie sprzedawców energii i pewnych grup odbiorców obowiązek uzyskania (wykupienia) tych świadectw. Projekt ustawy przedłuża system wsparcia dla energii z tych źródeł do 2020 r.

W ramach nowelizacji prawa energetycznego zwolniono również niektóre podmioty w sektorze ciepłowniczym z obowiązku zatwierdzania taryf. Przedsiębiorstwa ciepłownicze, które spełniają warunek efektywności, nie będą miały obowiązku przedłożenia taryfy do zatwierdzenia Prezesowi Urzędu Regulacji Energetyki (URE). Zasadniczym celem tych rozwiązań jest wspieranie mechanizmów rynkowych i innowacyjności w sektorze energetyki. **Nie oznacza to jednak zupełnej dowolności w ustalaniu cen ciepła, bowiem Prezesowi URE będzie przysługiwało prawo kontroli następczej nad taryfami, które nie podlegają zatwierdzeniu.** W ciągu trzech miesięcy od publikacji taryfy może on wszcząć postępowanie kontrolne, a w razie negatywnego wyniku podstępowania nałożyć określone sankcje. Przedsiębiorstwo ciepłownicze może w ten sposób zostać zobowiązane do zwrotu pobranej nadwyżki wraz z odsetkami. W ustawie nie zawarto wytycznych dotyczących ustalania spełnienia wymogu efektywności. Projekt ustawy odsyła w tym zakresie do odpowiedniego rozporządzenia, co jednak niesie ryzyko braku korelacji pomiędzy założeniami ustawodawcy a przepisami wykonawczymi.

Całkowity zakaz dosładzania soków owocowych

W kwietniu b.r. została przyjęta nowelizacja unijnej dyrektywy odnoszącej się do soków owocowych i niektórych podobnych produktów przeznaczonych do spożycia przez ludzi, czyli tzw. dyrektywy sokowej. Implementacja nowych przepisów przez państwa członkowskie powinna nastąpić do 28 października 2013 r.

Najważniejszą zmianą z punktu widzenia producentów soków jest całkowity zakaz używania w sokach owocowych cukrów oraz jego substytutów i słodzików. Obecnie w jednym litrze soku owocowego może znajdować się do 15 dkg cukru. Wprowadzenie zakazu



dotatku cukru do soków oznacza tym samym koniec stosowania dotychczasowego oświadczenia żywieniowego „bez dodatku cukru”. **W myśl znowelizowanej dyrektywy nadal będą mogły być dosładzane nektary** (cukrem albo miodem). W takim przypadku nazwa handlowa nektaru powinna zawierać zwrot „słodzony” lub „z dodatkiem cukru”, ze wskazaniem maksymalnej ilości dodanego cukru.

Inna zmiana dotycząca etykietowania produktów jest związana z obowiązkiem zamieszczania w nazwie produktu wykazu użytych owoców. **W przypadku produktów otrzymywanych z dwóch lub więcej gatunków owoców, nazwa produktu powinna zawierać wykaz użytych owoców** w porządku malejącym pod względem ilości zawartych soków owocowych lub przecierów. W przypadku produktów otrzymywanych z trzech lub więcej owoców oznaczenie użytych owoców może zostać zastąpione w nazwie produktu słowem „wieloo owocowy” lub innym podobnym określeniem. Przy ustalaniu wykazu nie jest brane pod uwagę użycie soku cytrynowego lub soku z limonki.

Nowe przepisy będą miały zastosowanie do wszystkich soków i nektarów owocowych znajdujących się w obrocie na terytorium UE, niezależnie od kraju ich pochodzenia. Dodatkowo, wraz z nowelizacją dyrektywy na równi z wyżej opisanymi zasadami dotyczącymi soków owocowych będą traktowane również soki i nektary otrzymywane z pomidorów.

Warto wspomnieć, że dyrektywa unijna wprowadza przepisy przejściowe. Produkty spożywcze, które zostały po raz pierwszy wprowadzone do obrotu lub etykietowane przed 28 października 2013 r., będą mogły być nadal wprowadzane do obrotu do 28 kwietnia 2015 r.

Łatwiej o zasiłek macierzyński

9 maja b.r. weszło w życie rozporządzenie Ministra Pracy i Polityki Społecznej w zakresie dokumentacji niezbędnej do ubiegania się o zasiłki z ubezpieczenia społecznego w razie choroby i macierzyństwa.

Zmianie uległy zasady dotyczące ustalenia faktu urodzenia dziecka, który dotychczas należało udokumentować skróconym odpisem aktu urodzenia. **Według nowych przepisów, prawo do zasiłku macierzyńskiego będzie można potwierdzić przedstawiając również kopię skróconego odpisu aktu urodzenia, potwierdzoną za zgodność z oryginałem przez płatnika.** Odpowiednio, za równe z zagranicznym aktem urodzenia dziecka, postanowieniem sądu o przysposobieniu dziecka czy orzeczeniem o umieszczeniu dziecka w rodzinie zastępczej uznaje się ich potwierdzone kopie.

Uproszczono także procedurę ubiegania się o zasiłek w wysokości zasiłku macierzyńskiego. Prawo to przysługuje pracownicy, z którą rozwiązano stosunek pracy w okresie ciąży z powodu ogłoszenia upadłości lub likwidacji pracodawcy i niemożności zapewnienia jej innego zatrudnienia. **Dotychczas wymagane było przedstawienie zaświadczenie z urzędu pracy o braku propozycji innego zatrudnienia, a obecnie wystarczy jedynie oświadczenie ubezpieczonej, że nie zapewniono jej innego zatrudnienia.** Bez zmian pozostaje natomiast katalog pozostałych dokumentów niezbędnych do ubiegania się o taki zasiłek – oprócz oświadczenia ubezpieczonej należy przedstawić zaświadczenie lekarskie stwierdzające stan ciąży w okresie zatrudnienia oraz świadectwo pracy lub inny dokument potwierdzający rozwiązanie stosunku pracy z powodu ogłoszenia upadłości lub likwidacji pracodawcy.

Uproszczenia przewidziano również dla pracownicy, której umowa o pracę zawarta na czas określony lub na czas wykonywania określonej pracy została przedłużona do dnia porodu. Dokumentem niezbędnym do wypłaty zasiłku macierzyńskiego przez ZUS jest skrócony odpis aktu urodzenia dziecka - nie jest już wymagane składanie świadectwa pracy lub innego dokumentu stwierdzającego rodzaj zawartej umowy o pracę i datę rozwiązania stosunku pracy.

Nowe rozporządzenie nie zawiera już wzoru zastępczej asygnaty zasiłkowej, karty zasiłkowej i listy płatniczej, służących dotychczas do prowadzenia dokumentacji zasiłkowej. Płatnicy mogą obecnie stosować tę formę pomocniczo lub wybrać inną formę dokumentacji wypłaty zasiłków.

czerwiec, 2012 roku

Zespół Kancelarii Adwokackiej Bisztraj

Celem niniejszego Newslettera jest jedynie naświetlenie zmian w prawie polskim. Pomimo najściślej praktycznego nastawienia teksty w nim zawarte nie są opiniami prawnymi, które mogłyby być wykorzystane wprost i bez dodatkowej weryfikacji stanu faktycznego. Mogą Państwo korzystać z niniejszych publikacji do własnego użytku pod warunkiem zachowania informacji o autorze oraz źródle jej pochodzenia. W razie jakichkolwiek szczegółowych pytań lub jeżeli chcą Państwo podzielić się z nami swoimi uwagami prosimy o bezpośredni kontakt z naszymi prawnikami.